



MIRPS
Marco Integral
Regional para
la Protección y
Soluciones

Abordando el
desplazamiento forzado
en Centroamérica y
México

abril-junio 2020

APLICANDO EL PACTO MUNDIAL SOBRE REFUGIADOS EN CENTROAMÉRICA Y MÉXICO

Sectores estratégicos del MIRPS

Protección



Empleos y medios de vida



Protección social



Educación



Salud



SOLIDARIDAD EN ACCIÓN: **LANZAMIENTO DE PRESIDENCIA DE LA PLATAFORMA DE APOYO**

La Presidencia de España de la Plataforma de Apoyo del MIRPS fue lanzada el 29 de junio de 2020. A través de la Plataforma, España liderará esfuerzos para atraer contribuciones de diversos actores en apoyo a la implementación de los planes nacionales de países MIRPS. Durante el evento, que reunió a la Ministra de Asuntos Exteriores, Unión Europea y Cooperación de España, Arancha González Laya, la Ministra de Relaciones Exteriores de El Salvador, Alexandra Hill Tinoco, el Secretario General de la OEA, Luis Almagro, y al Alto Comisionado para los Refugiados, Filippo Grandi.

Durante el lanzamiento, las partes hicieron un llamado a la necesidad de abordar de manera integral las causas estructurales del desplazamiento forzado con respuestas que vayan más allá del apoyo financiero, y que respondan a las necesidades de las poblaciones vulnerables.

En este sentido, asumiendo el liderazgo de la Plataforma de Apoyo, **España hizo un llamado de solidaridad y compromiso**, resaltando cuatro prioridades estratégicas que guiarán su rol durante los siguientes doce meses: i) dar visibilidad a la crisis y atraer apoyo para el MIRPS; ii) asegurar el involucramiento de actores de desarrollo; iii) facilitar el diálogo y cooperación entre los miembros de la plataforma y los países MIRPS; y iv) trabajar con el sector privado en la generación de empleos y oportunidades de inclusión y mitigación de las causas del desplazamiento.

Para [conocer más](#).



APROBACIÓN DE FONDO VOLUNTARIO DE LA OEA

El fondo, aprobado durante la sesión virtual del Consejo Permanente de la OEA el 27 de mayo, recogerá las contribuciones coordinadas y canalizadas por la Plataforma de Apoyo del MIRPS en apoyo a la implementación del MIRPS en la región. El fondo podrá recibir contribuciones voluntarias de Estados Miembros, de los Estados observadores permanentes ante la OEA y otros Estados Miembros de las Naciones Unidas, organismos internacionales, así como de personas, entidades públicas o privadas, nacionales o internacionales. [Más información](#).



Próximos eventos

30/07 10am Reunión regional de seguimiento virtual ACNUR y **sociedad civil** en el marco del apoyo conjunto a la implementación del MIRPS

EL MIRPS EN ACCIÓN DURANTE COVID-19: IMPLEMENTACIÓN DE LOS PLANES DE RESPUESTA NACIONALES

Sobre la base de las consultas regionales realizadas en marzo, los países MIRPS han trabajado para la inclusión de las personas desplazadas en sus respectivas respuestas nacionales a la pandemia de COVID-19, fortaleciendo la coordinación y alianzas interinstitucionales.

Si bien la pandemia ha impactado la implementación de los Planes de Acción Nacional MIRPS, los estados han tomado medidas para garantizar la continuidad del acceso a los servicios existentes a las poblaciones de interés, a la vez que buscan avances a varios compromisos y promesas, incluyendo: garantía de asistencia médica a las personas de interés en igualdad de condiciones que las personas nacionales; gestión de citas, solicitudes o consultas para la renovación y emisión de documentación de forma remota y en línea; y cuando sea posible, inclusión de las personas de interés dentro de los programas de asistencia social y la ampliación de servicios de albergues y protección durante la cuarentena. Se está considerando, además, su inclusión en los planes de recuperación socioeconómica a mediano plazo.

En términos de implementación y áreas de enfoque, surgen oportunidades para acelerar varios compromisos del MIRPS y promover la agenda de inclusión, a través de inversiones a largo plazo en servicios de salud y protección social, que continúan siendo frágiles y sobrecargados. Además, los estados han iniciado los preparativos para llevar a cabo sesiones estratégicas de revisión de medio término considerando la evolución del contexto operativo, las necesidades de protección, las oportunidades emergentes de nuevas alianzas.

MÉXICO

ha seguido recibiendo y procesando nuevas solicitudes de asilo, con 19,211 personas hasta finales de 2020. La derivación de aquellos con necesidades específicas de protección ha continuado y se ha brindado apoyo a 355 niñas, niños y adolescentes no acompañados.

La reforma de la legislación existente para garantizar la provisión de acceso universal y gratuito a los servicios de salud, independientemente de la nacionalidad o el estado de residencia legal, ha concluido con éxito, proporcionando beneficios inmediatos a todas las poblaciones de interés dentro del país. El nuevo estatuto informa actualmente la creación del Instituto de Salud para el Bienestar (INSABI) para supervisar su implementación.

EL SALVADOR

fue uno de los primeros países de la región en tomar medidas y estrategias restrictivas para evitar la propagación de la pandemia, lo que a su vez ha ejercido una presión adicional sobre las instituciones que lideran la respuesta a la emergencia. Como resultado, los avances en la implementación del Plan de Acción Nacional han sido limitadas. A pesar de estos desafíos, la Dirección de Atención a las Víctimas y Desplazamiento Forzado ha seguido atendiendo y respondiendo a las necesidades de las personas desplazadas y facilitando la derivación a socios para la provisión de servicios complementarios.

Las consultas intergubernamentales y externas han continuado para garantizar la extensión de los derechos relacionados y los servicios de apoyo, incluyendo la organización y recepción de capacitación especializada en desplazamiento forzado que involucra a los Ministerios de Justicia y Seguridad Pública, Salud, Educación, y la participación en el recién establecido Grupo de Trabajo MIRPS sobre Desplazamiento Interno y consultas regionales GP20.

BELICE ha integrado plenamente a las personas refugiadas y solicitantes de asilo en la respuesta nacional a la pandemia. Las tasas generales de contagio se han mantenido modestas. Se ha llevado a cabo una revisión del Sistema Nacional de Asilo para respaldar una solicitud de asistencia técnica al Grupo de Apoyo a la Capacidad de Asilo (ACSG). También se llevaron a cabo consultas iniciales con el Ministerio de Desarrollo Económico, sobre la inclusión de personas refugiadas y solicitantes de asilo en la próxima actualización del Plan Nacional de Desarrollo. Esto está siendo apoyado mediante la creación de un grupo de trabajo interministerial de planificación de la respuesta a los refugiados, que también supervisará la segunda fase del ejercicio de cuantificación nacional este año.

GUATEMALA

ha incorporado preguntas sobre los motivos por los que se deja el país de origen dentro del procedimiento de entrevista para personas deportadas, con el objetivo de garantizar la identificación de personas con necesidades de protección. Además, la efectiva coordinación interministerial entre los Ministerios del Interior y de Salud, ha asegurado la identificación efectiva y la derivación de personas de interés en los puntos fronterizos de evaluación de salud, como parte de los exámenes COVID-19.

Para fortalecer la capacidad nacional de asilo, la Comisión Nacional Interministerial para los Refugiados se ha comprometido a ampliar la capacidad del personal para reducir la acumulación de casos pendientes de asilo en espera de la determinación del estatuto de refugiado. Esto, luego de un aumento en la tasa de nuevas solicitudes de asilo, siguió a la adopción de un nuevo Reglamento de Asilo, que ha facilitado la recepción de solicitudes de asilo en las oficinas de migración en los puntos fronterizos, además de las oficinas del Instituto de Migración de Guatemala.

HONDURAS

En apoyo a las soluciones locales al desplazamiento forzado y la identificación de necesidades prioritarias, Honduras ha ampliado el uso de una herramienta de monitoreo de protección basada en la comunidad en cinco departamentos, en las que informan las necesidades prioritarias (alimentos e higiene) entre las personas de interés en el Área Metropolitana de San Pedro Sula, que posteriormente fue incluida en la respuesta nacional más amplia a la pandemia.

Además, Como parte de la respuesta del Municipio a la pandemia, San Pedro Sula reactivó el Comité Técnico sobre Desplazamiento Forzado y aseguró la implementación del Mecanismo Municipal de Asistencia Humanitaria para las personas desplazadas internas. Se han realizado consultas iniciales para la inclusión de este municipio en la iniciativa de Ciudades Solidarias.

PANAMÁ

lanzó el programa “Panamá Solidario” para brindar medidas preventivas para la pandemia y la provisión de servicios de protección social, incluyendo a algunas poblaciones de interés. También se han tomado medidas proactivas para expandir el alcance de las respuestas humanitarias existentes de forma remota, mediante la inclusión de servicios de apoyo emocional, incluyendo sesiones de asistencia individual y grupal. Sin embargo, se estima que la vulnerabilidad general ha aumentado, particularmente entre las poblaciones de movimientos mixtos que permanecen en el Darién.

Además, el gobierno siguió procesando solicitudes de asilo ingresadas previo a la pandemia y ha alargado la validez de carnets de refugiados o solicitantes de asilo hasta que los sistemas retomen funciones.

Como parte del compromiso de facilitar la inclusión económica, la iniciativa piloto ‘Talento Sin Fronteras’ llevada a cabo en asociación con ManpowerGroup, ha pasado a la etapa de provisión de su programa de capacitación de habilidades y sesiones de preparación de reclutamiento individual a distancia, para asegurar la continuidad de los servicios para personas refugiadas y ciudadanos panameños.

COSTA RICA

En respuesta a la pandemia, Costa Rica ha buscado ampliar el acceso a la atención médica y los servicios nacionales básicos, particularmente en el norte del país, donde ha habido una considerable presencia de poblaciones de interés. Las autoridades nacionales continúan haciendo un llamado a la solidaridad de la comunidad internacional en una variedad de foros, para garantizar una respuesta integral a la pandemia.

En línea con el compromiso de garantizar el acceso a la salud, la inclusión de personas de interés con condiciones de salud severas y en una situación económica vulnerable dentro del sistema de salud pública ha seguido siendo una prioridad; durante el primer semestre del año se apoyó a 6,000 personas apoyadas, a través del otorgamiento de seguro médico provisto por el Sistema De Seguro Social Costarricense. Alineados con el compromiso de facilitar el acceso al mercado laboral, las inversiones en el marco de la responsabilidad social corporativa han continuado, más recientemente a través de una colaboración con Ultrapark Free Trade Zone, que ofrece capacitación en tecnología, inglés y habilidades para la vida.

COORDINACIÓN REGIONAL: PRIORIDADES DE LA PRESIDENCIA PRO- TEMPORE Y AVANCES EN 2020

PROTECCIÓN	SOLUCIONES DURADERAS
Sistemas de asilo Crear alianzas con países cooperantes que brinden asistencia técnica, principalmente en sistemas de registro Desplazamiento interno Creación de un grupo de expertos para guiar actividades y acciones relacionadas al desplazamiento interno para gobiernos interesados	Gobiernos locales Generar alianzas para aumentar el número de "Ciudades Solidarias" con personas desplazadas Sector Privado Aumentar las alianzas con el sector privado, para la generación de oportunidades laborales y facilitar la integración junto a comunidades de acogida

Ciudades Solidarias



Grupo de Trabajo MIRPS sobre el Desplazamiento Interno

El grupo de trabajo busca ser una plataforma para compartir experiencias y conocimientos en la prevención y abordaje del desplazamiento interno en línea con estándares internacionales.

Representantes de los Gobiernos de El Salvador, Honduras y México trabajarán junto a un Panel de Expertos con vasta experiencia en la prevención y respuesta al desplazamiento interno. El grupo generará un Reporte para Ministros con conclusiones y recomendaciones, así como con buenas prácticas. Estos resultados se incorporarán a procesos globales relevantes, incluidos el GP20 y el Panel de Alto Nivel sobre Desplazamiento Interno.

El Panel de expertos que está compuesto por: Paula Gaviria Betancur, Ex directora de la Unidad Nacional de Víctimas de Colombia y ahora integrante del Panel de Alto Nivel del Secretario General de Naciones Unidas sobre Desplazamiento Interno; Gladys Prada, Ex directora de Registro y Gestión de la Información de la Unidad de Víctimas de Colombia y actualmente con la Jurisdicción Especial para la Paz (JEP) en Colombia; Iris Marín Ortiz, Magistrada Auxiliar de la Corte Constitucional en Colombia, que elaboró y dio seguimiento de la sentencia T025 de 2014 a través de la cual se declara el Estado de cosas inconstitucional por el desplazamiento interno en Colombia; y Martina Caterina, Oficial Legal de la Relatora Especial sobre los Desplazados Internos de Naciones Unidas.

Con el apoyo de



Para mayor información contactar a Gavin David White, Coordinador Regional del MIRPS (CRR Officer) whiteg@unhcr.org



MIRPS
Comprehensive
Regional
Protection and
Solutions
Framework

Addressing forced
displacement in Central
America and Mexico

April-June 2020

APPLYING THE GLOBAL COMPACT ON REFUGEES IN CENTRAL AMERICA AND MEXICO

MIRPS Strategic Sectors

Protection



Jobs & Livelihoods



Social Protection



Education



Health



SOLIDARITY IN ACTION: LAUNCH OF THE SPANISH PRESIDENCY OF THE MIRPS SUPPORT PLATFORM

The Spanish Presidency of the MIRPS Support Platform was launched on 29 June 2020. Through the Platform, Spain will lead efforts to galvanize the commitment of the international community to support the implementation of MIRPS national action plans. During the event, which brought together the Minister of Foreign Affairs, European Union and Cooperation of Spain, Arancha González Laya, the Minister of Foreign Affairs of El Salvador, Alexandra Hill Tinoco, the OAS Secretary-General Luis Almagro, and United Nations High Commissioner for Refugees, Filippo Grandi.

During the launch, all parties highlighted the need to comprehensively address the root causes of displacement with responses that go beyond financial support, and that respond to the needs of the most vulnerable populations.

Hence, and taking upon the leadership of the Support Platform, **Spain called for solidarity and commitment**, outlining four strategic priorities that will guide its role for the next twelve month: i) To provide visibility to the crisis and attract new support for the MIRPS; ii) Step up efforts to ensure greater involvement of development actors; iii) Facilitate dialogue and cooperation between platform members and MIRPS countries; and iv) Engage the private sector to generate jobs and opportunities to foster inclusion and reduce the root causes of forced displacement.

For [more information](#).



ADOPTION OF THE OAS VOLUNTARY FUND

The Fund, approved during the virtual session of the OAS Permanent Council on 27 May, will gather contributions coordinated and channeled by the MIRPS Support Platform to support the implementation of the MIRPS in the region. The Fund can receive voluntary contributions from Member States, permanent observer states, other members of the United Nations, international organisms, as well as persons, and national or international public or private entities. [For more information](#).



Upcoming events

**30/07
10am** Regional virtual follow-up meeting between UNHCR and the civil society in the framework of the joint support to the implementation of the MIRPS.

THE MIRPS IN ACTION DURING COVID-19: **IMPLEMENTATION OF NATIONAL RESPONSE PLANS**

Building upon regional consultations that took place in March, MIRPS states have sought to ensure the inclusion of displaced persons within their respective national responses to the COVID-19 pandemic, strengthening inter-institutional coordination and partnerships. While the pandemic has impacted the implementation of MIRPS national response plans, states have taken steps to ensure the continuity of existing service provision to persons of concern; while seeking gains against several commitments and pledges. This has included; ensuring medical assistance to persons of concern under the same conditions as nationals; managing consultations, appointments, and requests for the renewal and issuance of documentation remotely and online; and where possible, including persons of concern within social assistance programmes and expanding shelter and protective quarantine services. Consideration is being given to their inclusion within medium term socio-economic recovery plans.

While the pandemic is assessed to have impacted MIRPS national action plans this year, in terms of the rate of implementation and areas of focus, it is also being considered as an opportunity to accelerate several MIRPS commitments, and further the inclusion agenda, through medium and longer term investments in health and social protection services, that remain fragile and overburdened. In addition, states have initiated preparations for strategic mid-year review sessions that will take place in July, to consider possible changes in priorities within their national plans considering evolving operational context and protection needs, together with new opportunities for partnership.

MEXICO has continued to receive and process new asylum claims; with 19,211 persons up to the end of May this year. The referral of those with specific protection needs has continued; including a targeted support to 355 unaccompanied children.

The reform of existing legislation to ensure the provision of universal and free access to health services, regardless of nationality or legal residency status has successfully concluded; providing immediate benefits to all persons of concern within the country. The new statute is now informing the creation of the Health for Welfare Institute (INSABI) to oversee implementation.

EL SALVADOR was one of the first countries in the region to take

restrictive measures and strategies to prevent the spread of the pandemic, which in turn has placed additional pressure on institutions that have been charged with leading the response. As a result, gains in the implementation of the national action plan have been limited. Despite these challenges, the Directorate of Attention to Victims has continued to receive, and respond to the needs of displaced persons, and facilitate referral to partners for complimentary services.

Inter-governmental and external consultations have continued to ensure the extension of related rights and support services, including the organization and receipt of specialized training in forced displacement engaging ministries of Justice and Public Safety, Health, Education, and participation in the newly established within the MIRPS Working Group on Internal Displacement, and regional GP20 consultations.

BELIZE has fully integrated refugees and asylum seekers within the national response to the pandemic. Overall rates of infection have remained modest. A review of national asylum system has been undertaken to support a request for technical support from the Asylum Capacity Support Group (ACSG). Initial consultations have also been undertaken with the Ministry of Economic Development, concerning the inclusion of refugees and asylum seekers within the forthcoming update of the national development plan. This is being supported through the creation of an inter-ministerial Refugee Response Planning Working Group, that will also oversee the second phase of the national quantification exercise this year.

GUATEMALA

Questions on the reasons for leaving countries of origin within the interviewing procedure for deportees have been recently incorporated to ensure the identification of those with protection needs. In addition, effective inter-ministerial coordination between the Ministries of the Interior and Health has ensured the effective identification and referral of persons of concern at border health assessment points, as part of COVID-19 screenings.

To strengthen national asylum capacity, the inter-ministerial National Commission for Refugees has committed to expand staff capacity to reduce the backlog of pending asylum cases awaiting refugee status determination. This following an increase in the rate of new asylum applications, followed the adoption of a new Asylum Regulation, which has facilitated the receipt of asylum requests at migration offices at border points, in addition to offices of the Guatemalan Migration Institute.

HONDURAS

In support of local solutions to displacement, and the identify of priority needs, has expanded the use of a Community Based Protection Monitoring Tool to five departments, which have informed the identification of priority needs (food and hygiene) amongst persons of concern in the San Pedro Sula Metropolitan Area, which was subsequently included within the wider national pandemic response.

As part of the response to the pandemic, the Municipality reactivated the Technical Committee on Forced Displacement and ensured the implementation of the Municipal Mechanism for Humanitarian Assistance for IDPs.

PANAMA

launched 'Panama Solidario' to oversee the implementation of both preventative measures to the pandemic, and the provision of social protection services, available to some persons of concern have also benefited. Pro-active steps also have also been taken to expand the scope of existing humanitarian entitlements remotely, through the inclusion of emotional support services; including both individual and group assistance sessions. Nonetheless, overall vulnerability is assessed to have increased, particularly amongst mixed movement populations who remain in Darien.

Moreover, the government continued processing asylum claims lodged prior to the pandemic, and has extended the validity of refugee and asylum seeker cards until systems resume operation.

As part of the commitment to facilitate economic inclusion of the refugee population within the private sector, the pilot initiative 'Talento Sin Fronteras' undertaken in partnership with ManpowerGroup, has transitioned to the provision of its skills training programme, and one-on-one recruitment preparation sessions remotely, to ensure the continuity of services for refugees and Panamanians nationals.

COSTA RICA

in response to the pandemic, has sought to expand access to health care and basic national services, particularly in the north of the country, where there has been both a considerable presence of persons of concern, and a high rate of new infections. National authorities have continued to call for solidarity from the international community, in a variety of fora, to ensure a comprehensive response to the pandemic, particularly for vulnerable groups, including refugees and asylum seekers.

In line with the commitment to secure access to health, the inclusion of persons of concern with severe health conditions and in a vulnerable economic situation within the public health system has remained a priority, with 6,000 persons supported by mid-year, through the provision of medical insurance provided by the Costa Rican Social Security System. In line with the commitment to enable access the labour market, investments in corporate social responsibility schemes has continued, most recently through a collaboration with the Ultrapark Free Trade Zone, that is providing training in technology, the English language and life-skills.

REGIONAL COORDINATION: PRIORITIES & PROGRESS OF THE PRO- TEMPORE PRESIDENCY FOR 2020

PROTECTION	DURABLE SOLUTIONS
Asylum systems Create partnerships with cooperating states to provide technical assistance, particularly to establish national registration systems	Internal displacement Creation of an expert Working Group to guide activities and actions for interested states on Internal Displacement established

Cities of Solidarity



MIRPS Working Group on Internal Displacement

The working group aims to provide a platform to share experiences and knowledge on the prevention and attention to internal displacement in line with international standards. Government representatives from El Salvador, Honduras and Mexico will work with a Panel of Experts with extensive experience in the prevention and response to internal displacement. The group will issue a report for Ministers with conclusions and recommendations, to inform the operational response within the three countries in 2021. These results will also inform relevant global processes, including the GP20 and the High-Level Panel on Internal Displacement.

The Panel of Experts is composed of: Paula Gaviria Betancur, Ex-director of the Colombian National Victims Unit and member of the High-Level Panel on Internal Displacement of the UN Secretary General; Gladys Prada, Ex-director of the Registry and Information Management of the Colombian National Victims Unit and currently the Special Peace Jurisdiction (JEP) in Colombia; Iris Marin Ortiz, Auxiliary Magistrate of the Constitutional Court in Colombia; and Martina Caterina, Legal Official of the UN Special Rapporteur on Internal Displacement.

With the support from



For more information contact Gavin David White, Regional MIRPS Coordinator (CRR Officer) whiteg@unhcr.org